
Sobre I'ensenyament de la fisica a la secundaria

Salvador Estrade" i J. A. Padr6t

Un estat d'opinio cada cop mes estes, tant entre els pro
fessionals de l'ensenyament com en la societat en gene

ral, es que el nivell de coneixements amb que els alumnes
acaben el batxillerat i arriben a la universitat tendeix a

baixar curs rere curs. Sovint aquestes generalitzacions
son rnes el fruit de sensacions i experiencies personals
que no pas d'una analisi seriosa. No obstant aixo, reftec
teixen una realitat que cal que tots els sectors implicats
en el mon educatiu analitzin i avaluin rigorosament.

Tot i que en aquest escrit ens volem central' en la

problernatica especifica de l'ensenyament de la fisica al

batxillerat, cal fer previament algunes consideracions de
caracter mes general. Es diu que el descens del nivell que
molts aprecien en els estudiants al final del batxillerat

es degut en bona part al fet que els coneixements amb

que els alumnes arriben al final de l'educacio secundaria

obligatoria (ESO) es notablement inferior al que tenien

fa uns anys a la mateixa edat i que, en general, els dos

anys de batxillerat son insuficients per suplir aquestes
mancances. Cal tenir en compte, pero, que actualment

hi ha escolaritzats a l'ESO aquells nois i aquelles noies

que en l'anterior pia d'estudis haurien passat a centres

de forrnacio professional 0 be haurien abandonat els es

tudis per incorporar-se directament al mon laboral i, per
tant, no es pot confondre el nivell del conjunt dels joves
en edat escolar obligatoria (que segurament ha augmen

tat) amb el d 'una part dels estudiants mes capacitats i
interessats (que, en molts casos, deu haver baixat). Aixi
doncs, com a conseqiiencia de la positiva extensi6 obli

gatoria de l'ensenyament a capes social' que sovint en

quedaven al marge, es planteja un problema gens facil

de solucionar: la compatibilitat d'una forrnacio de ti

pus generalista amb l'adquisicio dels coneixements mes

especifics necessaris per accedir en condicions adients a

l'ensenyament universitari. D'altra banda, hem de con

siderar que potser el descens real del nivell de l'alumnat

es inferior del que es comenta perque, si be amb cer

ta freqiiencia els joves no saben 0 no dominen prou be

continguts que abans es consideraven imprescindibles,
segurament en coneixen d'altres de diferents, alhora que
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han adquirit destreses (com, per exemple, en informati

ca), basiques per desenvolupar-se en el mon actual.

El passat mes d'octubre de 2002 yam organitzar una
trobada entre membres de la Societat Catalana de Ft

sica i uns quants professors de fisica de batxillerat de

diferents centres, tant publics com privats, amb la fi

nalitat de debatre I'estat actual de l'ensenyament de la
ffsica a l'ESO i al batxillerat. Tot i que sempre resul

ta diftcil arribar a conclusions concretes en aquest tipus
de reunions, es va poder constatar que, amb la logica
diversitat de matisos, les opinions dels assistents tenien

molts punts en cornu. Voldriem resumir algunes de les

consideracions rellevants mes arnpliament compartides,
segons el nostre punt de vista.

D 'entrada, cal dir que la primera impressio que es te

en parlar amb professorat de secundaria sobre la seva

feina es que, en general, hi ha un cert grau d'insatisfac

cio i de pessimisme. A aquesta afirrnacio, cal afegir-hi
certs matisos, ja que els estats d'anim depenen de la

personalitat de cadascu i de les circumstancies especi
fiques de cada centre educatiu (nivell socioeconomic de

l'alumnat, instalIacions i mitjans educatius suficients,
etc.).

Retornant al camp concret de l'ensenyament de la

fisica, la primer a evidencia es la constatacio que en les

darreres reforrnes de la programacio del batxillerat hi

ha hagu tuna disminuci6 considerable en el conjunt de

l'horari lectiu de les materies de ciencies de tal rnane

ra que 1 'alumnat que ha escollit el batxillerat cientffic 0

tecnologic te una carrega lectiva de materies de lletres

superior a la de ciencies. Cal tenir en compte, ames,
que els continguts de ftsica que l'alurnnat ha treballat a

l'ESO son els de la materia de «ciencies de la naturale

sa», que inclou fisica, quimica, biologia i geologia. Tot

aixo pot comportar una mancanca important per als que
vulguin continuar estudis universitatis en facultats cien

tifiques 0 escoles tecniques i, en general, que el conjunt
de l'alumnat trobi la ffsica especialment dificil perque
requereix un cert grau d'abstraccio teoric al qual no es

ta habituat i, a rnes, un cert domini de determinades

eines maternatiques relativament elevades per als seus

coneixements.

La creacio de la materia de tecnologia a l'ESO i al

batxillerat, que en principi podria haver estat molt po
sitiva des de la perspectiva de la ftsica, fins ara no ha



tingut resultats gaire satisfactoris. A la practica, hi ha
una gran manca de coordinacio entre la ffsica i la tee

nologia: sovint s'imparteixen els continguts tecnologics
com a receptes practiques totalment al marge dels fona
ments fisics conceptuals, de manera que molts alumnes
no son capacos de relacionar ambdues materies. Ai

xi s'esta desaprofitant una oportunitat, no nornes d'a

profundir en els coneixements de fisica, sino tarnbe de
mostrar que son la base del desenvolupament tecnologic
actual.

D'altra banda, s'observa que, en general, els alumnes
es mostren poc interessats pels continguts dels pro

grames actuals de fisica, que segueixen unes directrius
molt classiques. Es tracten temes molt teorics (calcul
vectorial, mecanica, etc.) que els queden forca deslligats
de les seves activitats i vivencies quotidianes. Aixo,
juntament amb la necessitat de coneixer determinades
eines matematiques, com ja s'ha apuntat anteriorment,
fa que la flsica resulti molt poc motivadora per a una

majoria d'estudiats. Aquest problema s'accentua per la

poca atencio que, en general, es dedica ales practiques
de laboratori. Algunes de les raons que expliquen
aquesta deficiencia en el nostre ensenyament podrien
ser: la manca de laboratoris i de material adient en

els centres, l'escas temps lectiu de que es disposa per

desenvolupar els temaris, les dificultats per proposar

practiques atractives amb material relativament senzill,
la poca tradicio entre els fisics de dedicar temps ales

practiques (sobretot si es compara amb altres ciencies

experimentals), i que des de les autoritats acaderniques
no s'incentiva prou que el professorat es dediqui a

aquesta tasca tan important.

Cal dir, pero, que el desinteres creixent dels estudiants
de secundaria per la fisica no es un problema especific de
la nostra societat sino que es presenta tarnbe a la majo
ria de paisos del nostre entorn, on s'observa un descens
del nombre d'estudiants de fisica i una tendencia a no

incorporar-la al seu curriculum quan es tracta d'una ma

teria optativa. En alguns casos ja s'estan replantejant
una reforma dels temaris de fisica de secundaria, optant
per donar mes ernfasi a aplicacions que pugin resultar
mes properes i atractives en detriment d'una presenta
cio formal i deductiva de la fisica a partir de les lleis
fonamentals.

A la vista d'aquestes consideracions, ens sembla fo

namental que la societat (politics, representants socials,
mitjans de comunicacio, etc.) s'adoni de la irnportancia
de les ciencies en general i de la fisica en particular en el

desenvolupament del mon actual, aixi com de les greus, i

potser irreversibles, conseqiiencies que podria tenir una

disminucio dels coneixements dels futurs professionals en

aquest sentit. Cal que tots, i en especial el Departament
d'Ensenyament, siguem conscients que es imprescindible
analitzar els plans d'estudi del batxillerat sota aquesta
perspectiva i tractar de corregir 1 'actual deficit en ho
res lectives dedicades ales materies de ciencies. D'altra
banda, cada cop sembla mes urgent endegar un proces
de reflexio sobre la conveniencia d'introduir canvis en

els nostres programes de ftsica, que la facin mes engres
cadora i arrelada en l'entorn social. Aixo no es facil, ja
que en la nostra opinio requereix un esforc imaginatiu
que permeti cornpaginar aplicacions interessants i d'ac
tualitat amb un tractament series i rigoros dels principis
i de les lleis basiques de la fisica.

Associaci6 de Professors de Fisica i Quimica
de Catalunya
Aquesta associacio neix amb l'objectiu d'acollir, debatre i consensuar

l'opinio del collectiu de professors i professores de fisica i quirnica de

Catalunya en relacio als aspectes curriculars i professionals, aixi com la
de promoure el reconeixement social de l'educacio i la cultura cientifica
davant I'Administracio i l'opinio publica. Trobareu mes inforrnacio ala
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